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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Lantos Lajos Csaba, energiaügyi miniszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mi a kormány álláspontja az Európai Vegyianyag-
ügynökség műfűvel és gumiburkolattal kapcsolatos véleményét illetően?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A g7.hu oldalon található „Gyermekeink egészségét veszélyezteti a műfű és a gumiburkolat„ című
cikk szerint „az utóbbi 20 évben Európa-szerte, így Magyarországon is elterjedtté váltak a műfüves,
illetve gumiburkolatú felületek a sportpályákon, futókörökön, játszótereken, sőt bölcsődék, óvodák,
iskolák udvarán is. Ugyanakkor egyre több kutatás bizonyítja ezeknek az anyagoknak a komoly
környezeti és egészségi kockázatait.”:

„A  szabadtéren  alkalmazott  gumigranulátum-felületek  általában  elhasznált  autógumik
felaprításával  készülnek.  Hatalmas  mennyiségekről  van  szó:  például  egyetlen  futballpálya
lefedéséhez 22 ezer autógumi granulátuma szükséges. Ezekben a gumiabroncsokban rengeteg olyan
vegyszer található, amelyek bizonyítottan károsak az egészségre. Az Európai Vegyianyag-ügynökség
(ECHA) szerint a játszótereken és sportpályákon használt gumigranulátumok és gumiból készült
talajburkolatok policiklikus aromás szénhidrogéneket (PAH-okat, amelyek közül számos rákkeltő),
fémeket  és  ftalátokat  tartalmaznak,  továbbá  illékony  szerves  vegyületeket  és  kevéssé  illékony
szerves szénhidrogéneket is kibocsáthatnak. A PAH-ok belégzéssel, közvetlen érintkezéssel vagy –
különösen a gyerekek esetében – lenyeléssel kerülhetnek a szervezetbe.
Több országban is felvetették szakértők ezeket a problémákat, amelyek így komoly sajtóvisszhangot
is  kaptak.  Ezek  hatására  az  ECHA saját  felmérést  indított  a  rák  megnövekedett  kockázatával
kapcsolatban  a  gumiborítású,  illetve  műfüves  sportpályákon  játszó  gyermekek  és  hivatásos
játékosok,  valamint  a  pályákat  kivitelező  és  karbantartó  munkavállalók  körében.  A  2017-ben
közzétett megállapításai szerint a gumigranulátumoknak való kitettség csak nagyon kis mértékben
ad  okot  aggodalomra,  mivel  PAH-  és  nehézfémtartalmuk  jóval  alacsonyabb  az  előírt
határértékeknél. Azonban a jelentés önmaga is okot ennek megkérdőjelezésére, hiszen kijelenti:



Az ECHA azt javasolja, hogy a műfüves pályán játszó játékosok tartsák be az alapvető higiéniai
intézkedéseket  az  újrahasznosított  gumigranulátumot  tartalmazó  műfüvön  folytatott  játék  után.
Például mossák meg a kezüket a pályán folytatott játékot követően, valamint étkezés előtt, gyorsan
tisztítsák ki a vágásokat vagy horzsolásokat, kinn vegyék le a cipőt, illetve stoplit, a sporteszközöket
és a szennyezett mezt, hogy megakadályozzák a gumiőrlemény bevitelét a házba, és a játékosok ne
nyeljék le a szájukba véletlenül bekerült gumiőrleményt.
Kutatások azt  is  bizonyítják,  hogy egészségesebbek azok a gyermekek,  akik  természetes  talajjal
fedett területeken töltik az idejüket, mint azok, akik mesterséges felületen.”
 

Kérdezem Önt:

Mi  a  kormány  álláspontja  az  Európai  Vegyianyag-ügynökség  műfűvel  és  gumiburkolattal
kapcsolatos véleményét illetően?

 

Budapest, 2024. március 22.
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